
 שאלו פעם את הרב ש"ך: 

 למה אומרים שלא עשני גוי 
ולא אומרים שעשני יהודי?

ענה הרב ואמר: 

הקב"ה עושה שלא תהיה גוי 

אתה עושה שתהיה יהודי

אהרון רזאל

כי הקב"ה עושה שלא תהיה עבד, 
התורה עושה שתהיה בן חורין!

 עכשיו אני מבין למה אומרים, "שלא עשני עבד"
ולא אומרים "שעשני בן חורין"

אנשי בוקר - מפגש י"ט



מה שראינו עד כה
 ברכות השחר יושבות בדיוק על קו התפר בין הבית החוצה, ומחברות לפעולות יומיומיות פשוטות, תודעה של 

הודאה, שליחות וחיבור לה'...

• ברכת שעשה לי כל צרכי, רוממה אותנו למבט שכל מה שיש לנו אצלנו. יש לנו כל צרכנו. ולמעלה מזה, גם על 
החסרונות אנו מודים כצורך שמקדם אותנו, "בורא נפשות רבות וחסרונן", ואנו לומדים להיות שמים בחלקנו – 

בחלקיותנו, שמדייקת אותנו בשליחות האישית של כל אחד מאיתנו.

• ברכת אוזר ישראל בגבורה מדייקת את גבורתנו הישראלית, שהיא גבורה עדינה ופנימית של האדם מול עצמו. 
וברכת עוטר מדייקת את סגולתנו החירותית.

• ברכת שלא עשני גוי מפנה לנו את הקשב אל הייעוד שקבלנו אל הר סיני, 
היות כעם עם נשמה אחת כללית שצריכה להתגלות בעולם.



ה ה' אֱלקֵֹינוּ מֶלֶךְ הָעוֹלָם  רוּךְ אַתָּ בָּ

נִי עָבֶד שֶלֹּא עָשַׂ

חייב אדם לברך מאה ברכות בכל יום שנאמר ועתה ישראל מה ה' אלקיך שואל מעמך... תניא היה ר"מ אומר חייב אדם 
לברך שלש ברכות בכל יום אלו הן שעשאני ישראל שלא עשאני אשה שלא עשאני בור רב אחא בר יעקב שמעיה לבריה 

דהוה קא מברך שלא עשאני בור אמר ליה כולי האי נמי אמר ליה ואלא מאי מברך שלא עשאני עבד –גמ' מנחות

השבוי מברך שלא עשני עבד שלא תקנו ברכה זו מפני העבדות עצמה אלא מפני שאין העבד חייב במצות כישראל ואינו 
ראוי לבא בקהל ופסול לכמה דברים –בית יוסף



שבח והודאה למקום 
שבחר בנו מכל האומות וקרבנו לעבודתו ונתן לנו תורתו ומצות עשה ולא 

תעשה, מה שאין כן בגוי ועבד, ואשה נמי פטורה ממצות עשה שהזמן גרמא. 
ואנו משבחים להבורא יתברך שאנו מהמצווים ועושים, כי בזה משכורתנו 
שלמה, כאמרם ז"ל, גדול המצווה ועושה וכו', על זה ראוים השלש ברכות 

אלו לסמכם לברכת אשר נתן לשכוי בינה 

השל"ה



יש לתמוה
יש לתמוה איך יירא מחנה גדולה של שש מאות אלף איש מהרודפים 

אחריהם. ולמה לא ילחמו על נפשם ועל בניהם? התשובה: כי המצרים היו 
אדונים לישראל וזה הדור היוצא ממצרים למד מנעוריו לסבול עול מצרים 
ונפשו שפלה. ואיך יוכל עתה להלחם עם אדוניו? והיו ישראל נרפים ואינם 

מלומדים למלחמה

אבן עזרא



אִים  שֻּׁ ם אֵת הַקִּ מִצְרַיִם חִנָּ ר נֹאכַל בְּ גָה אֲשֶׁ  זָכַרְנוּ אֶת הַדָּ
וּמִים צָלִים וְאֶת הַשּׁ חִים וְאֶת הֶחָצִיר וְאֶת הַבְּ וְאֵת הָאֲבַטִּ



חייב אדם לראות את עצמו כאילו הוא יצא ממצרים
תכלית יציאת מצרים היתה מה שכתוב )שמות ו ז( ולקחתי אתכם לי לעם 

ויציאת מצרים היתה יציאה מן הגויים, ובכל יום יציאת מצרים מתחדשת וזה 
שמברכים בשמחה בכל יום שלא עשני גוי...

איתא במגן אברהם )סי' מו סק"י( שאומרים בכל יום ברכה שלא עשני גוי 
ושלא עשני עבד על שלא נדבק נשמת גוי ועבד, ניצוץ גוי וניצוץ עבד 

אמרי אמת

השתא עבדי לשנה הבאה בני חורין



ההבדל שבין העבד לבן חורין אינו רק הבדל מעמדי, 
מה שבמקרה זה הוא משועבד לאחר, וזה הוא בלתי משועבד. אנו יכולים למצא עבד משכיל 
שרוחו הוא מלא חירות, ולהיפוך, בן חורין שרוחו הוא רוח של עבד. החירות הצביונית היא 

אותה הרוח הנשאה, שהאדם וכן העם בכללו מתרומם על ידה, להיות נאמן להעצמיות הפנימית 
שלו, להתכונה הנפשית של צלם אלקים אשר בקרבו, ובתכונה כזאת אפשר לו להרגיש את חייו 
בתור חיים מגמתיים שהם שוים את ערכם. מה שאין כן בבעל הרוח של העבדות, שלעולם אין 
תוכן חייו והרגשתו מעורים בתכונתו הנפשית העצמית כי אם במה שהוא יפה וטוב אצל האחר 

השולט עליו איזה שליטה שהיא, בין שהיא רשמית בין שהיא מוסרית, - במה שאותו האחר 
מוצא שהוא יפה ושהוא טוב.

ואנחנו כבושי הגלות, שכל כך הרבה מאות בשנים היינו משועבדים בידי אדונים קשים, לולא 
פנימיות נשמתנו העליונה הספוגה רוח של חירות, רוח של הכרה עצמית פנימית "חרות על 

הלוחות, אל תקרי חרות אלא חירות", לולא זאת המתנה הנפלאה שלנו שנתנה לנו מאז, בעת 
צאתנו לחירות עולם מיד פרעה מלך מצרים, לולא זאת, היתה הגלות יכולה להפך רוחנו בקרבנו 

לרוח של עבדים.
מאמרי הראי"ה



ְׂרָאלֵ  עלַ אשֲֶׁר לאֹ נתְתַּנַיִ להִיְותֹ יוצֹאֵ מחֵוץּ לאְותֹוֹ החַוגּ הקַדָּושֹׁ, שֶׁל אורֹ ישִ
ותְפִאְרֶֶת הדְַרַת קדְָשׁוֹ במְּעַמֲקַיֵּ נשְִׁמתָיִ, ככָּהָ גדְּולֹהָ היִא ההַודָֹאהָ עלַ אשֲֶׁר 
נתָתַָּ ליִ נשְָׁמהָ עצַמְיִת, נשְָׁמהָ תכַּלְיִתיִת שֶׁחפֶצְהָּ החַפָשְִׁי נתָוןּ ביְּדָָהּ, שֶׁהיִא 

עצַמְהָּ ישֵׁ להָּ מטַּרָָה בחַּיַיִּם ובּמַּצְיִאותּ, שֶׁהיִא נשְִׁמתַ החַפֹשֶׁ והְחַרֵותּ המַפְעַמֶתֶ 
ָתהָּ, ולְאֹ נשְִׁפּלַתְיִּ להִיְותֹ נוצֹרָ בתִּכְונּהָ שֶׁל עבַדְותּ, שֶׁאיֵן להָּ חיַיִּם  ביִּ בקִּדְֻשּׁ

עצַמְיִיִּם ורְָצוןֹ מקְורִֹי, ולְאֹ נוצֹרְָה כיִּ אםִ להִיְותֹ לכִלְיִ שִׁמּושּׁ להְכַשְִׁיר עלַ ידָָהּ 
ְׂגבָּ שֶׁבנְּשְִׁמתַ החַפֹשֶׁ הטַּהְורָֹה. ועְלַ־כןֵּ רַבהָּ  אתֶ הרָָצוןֹ העָצַמְיִ הקַדָּושֹׁ והְנַשִּ

ַׂניִ עבָדֶ.  ִּי: שֶׁלאֹּ עשָ תהְּלִתָּיִ לאֵלהֹיֵ חסַדְ

עולת ראיה

דוֹלָה הִיא הַהוֹדָאָה,  גְּ ם שֶׁ שֵׁ כְּ



עוטר ישראל בתפארה
צדיקים יושבים ועטרותיהן בראשיהן ונהנין מזיו שכינה - גמ' ברכות 

אמר רבי ישמעאל בנו של רבי יוחנן בן ברוקא מראש השנה עד יום הכפורים 
לא היו עבדים נפטרין לבתיהן ולא משתעבדין לאדוניהם אלא אוכלין ושותין 

ושמחין ועטרותיהן בראשיהן - ראש-השנה ח, ב 

ועטרותיהן בראשיהן - אם רצה לשום עטרה בראשו, להראות שיצא חפשי - 
רש"י. שאינן משתעבדין כלל והולכין כדרך בני חורין - ריטב"א 

אמר רבה בר רב שילא כשרבו הניח לו תפילין יצא לחירות - ע"פ גיטין מ, א



דו שיח בין נתן שרנסקי לשופט:
לאחר שנפסק דינו של שרנסקי להישלח לסיביר קם ואמר: "אתה השופט 
חושב שהנך חופשי! אתה חושב כך, כיוון שלאחר שייגמר המשפט תלך 
לביתך ואילו אני יהיה המשועבד, כיוון שאלך לכלא לזמן רב. אך דע לך 

שמבין שנינו, אני הוא בן החורין האמיתי! אמנם גופי יהיה משעובד, אבל 
רוחי, היא תישאר חופשית, כיוון שארגיש שלא נכנעתי לגזירותיכם ונשארתי 

נאמן לאמונתי. אך לך השופט קבעו מראש מה לומר! גופך אמנם משוחרר, 
אבל אינך חופשי להכריע לפי אמונתך. רוחך משועבדת, וזה חמור פי כמה!"



והגדול שבכולם, הוא בקשת המנוחה הגופנית ושנאת הטורח ואהבת 
העידונים בתשלום כל תנאיהם. כי הנה אדם כזה, ודאי שתכבד עליו העבודה 
לפני בוראו כובד גדול. כי מי שירצה לאכול אכילותיו בכל הישוב והמנוחה, 

ולישון שנתו בלא טורד, וימאן ללכת אם לא לאטו, וכיוצא בדברים כאלה, 
הנה יקשה עליו להשכים לבתי כנסיות בבוקר, או לקצר בסעודתו מפני תפלת 

המנחה בין הערבים, או לצאת לדבר מצוה אם לא יהיה העת ברור, כל שכן 
למהר עצמו לדברי מצוה או לתלמוד תורה. ומי שמרגיל עצמו למנהגות 
האלה, איננו אדון בעצמו לעשות היפך זה כשירצה, כי כבר נאסר רצונו 

במאסר ההרגל הנעשה טבע שני.

מסילת ישרים

הנה מפסידי הזריזות, הם הם מגדילי העצלה. 



מה שראינו היום
 העבד פחות מחובר אל נקודת הכלל ואל החיוב אליה. 

 עבדות מבטאת מהות ולא רק מיקום בסדר המעמדות.

 עם ישראל יצא לחירות, ומאז אנחנו מלאי חירות.

 ככל שהאדם מחבר למהות הפנימית שלו, לאומר של הנשמה שלו, הוא 
יותר חופשי.

 ישנם סוגים רבים של עבדות, שעלינו להתפלל להשתחרר מכבליהם. וכפי 
שבארנו באוזר ישראל בגבורה, בכל בוקר יש לנו את הכח מחדש לעשות 

זאת.



אתה עושה שתהיה בן חורין

 חייב אדם ל)ה(ראות את עצמו כאילו הוא יצא ממצרים
הגדה של פסח

 בכל יום יציאת מצרים מתחדשת 
וזה שמברכים בשמחה בכל יום שלא עשני גוי

אמרי אמת

עדיין אין חירות אמיתית בעולם, אין העולם גאול עדיין מכבליו העבדותיים 

הרב קוק


